
 
 
 
 

Formandsberetning for Dansk Pædiatrisk Selskab 2023 
 
Bestyrelsens for selskabet konstituerede sig efter generalforsamlingen i 2022 som følger: 
Formand: Anne Louise Bischoff 
Næstformand: Sven Pörksen 
Kasserer: Peter Toftedal 
Fagudvalgssekretær: Christina Bjørn 
Referent: Thomas Houmann Petersen 
Videnskabeligsekretær: Thilde Rasmussen 
UU repræsentant: Signe Bødker Thim 
Menigt medlem: Klaus Birkelund Johansen 
Desværre måtte Anne Louise trække sig fra bestyrelsesarbejdet af helbredsmæssige årsager. Dette 
medførte en ny og midlertidig konstituering marts 2023, hvor Sven blev konstitueret som formand 
og Klaus som næstformand. 
 
Beretning 
 
Det er som om det ikke kun er utallige non-Covid19 virus som RSV og varicella og en hidsig 
streptokok der har ventet på at folde sig. Det må også gælde alle os, der muligvis fortsat har været 
lidt socialt udsultede efter Coronaårene. Deltagelsen i tre bærende DPS-arrangementer har været 
overvældende, hvilket jo utvivlsomt styrker sammenhængen i DPS; Vores medlemsmøde 
børnedage, 17-17 mødet med og mellem fagudvalgene samt mødet mellem landets 
Børnecheflæger og bestyrelsen. 
 

• Børnedage 2022 blev arrangeret af Rigshospitalet og afholdt i Roskilde. Der var meget stor 

opbakning på alle anciennitetsniveauer, fagområder og geografier. Både det faglige og sociale 

program spændte bredt og blev modtaget med stor begejstring.  

 

• 17-17 møde: I marts 23 blev der afholdt møde med fagudvalgene og bestyrelsen. Det er, efter 

ustruktureret feed back fra mange deltager, vores opfattelse, at mødet var en endda meget stor 

succes. Der blev afholdt møde mellem fagudvalgsforpersoner og bestyrelsen særligt med fokus på 

status i udvalgene. Mest tid på mødet blev brugt på effektivt arbejde i udvalgene. Særligt var der 

også aktivitet på tværs af udvalg og enkelte udvalg turnerede rundt for at få input og drøfte emner. 

Seks fagudvalg præsenterede fra deres udvalgsarbejde. Bestyrelsen holdt desuden løbende møder 

med enkelte udvalg, ligesom et nyt udvalg i skikkelse af et udvalg for sjældne sygdomme blev 

undfanget. 

 

• Cheflægemøde: I januar 23 blev der afholdt møde mellem DPS’ bestyrelse og næsten alle 

børneafdelingernes cheflæger. Der var bred enighed om at dette var et vigtig og givende forum. 

Blandt emnerne var drøftelse af samarbejdet mellem højt specialiserede enheder og lokale 

afdelinger. Som godt eksempel blev det vestdanske pædiatrisamarbejde nævnt og det blev 



understreget, at initiativet ikke er ment for at dele landet, for eksempel har der allerede været 

deltagelse fra Rigshospitalet. Desuden var den nye stillingstruktur med ledende overlæger, 

fagområde- og ekspertuddannelse og rekruttering til pædiatrien på programmet. Der blev også 

diskuteret, hvordan afdelingerne kunne bakke op om arbejdet i DPS også i forhold til allokeret tid. 

Endeligt var der drøftelser om, hvorvidt Børnedage fremover skulle afholdes på et fast sted, 

placereret centralt i landet. 

I løbet af det forgangne år har der desuden været mange aktiviteter og drøftelser. Ændringen i 
bestyrelsens konstituering gør, at der muligvis er noget der ikke er kommet med i beretningen. Vi 
håber i vil bære over eventuelle forglemmelser og eventuelt minde os om det der måtte være gået 
tabt.  
 

• Vi har fra bestyrelsen indgivet en klage til Lægeetisk Nævn over en lægekollega fra et andet 

speciale, som har udtalt sig negativt om en pædiater, hvilket vi har syntes kunne skade/påvirke 

vores kollega men også pædiatrien generelt. 

 

• Der har været behandlet ansøgninger om dispensation for ekspertuddannelser. 

 

• Bestyrelsen har indhentet tilbud på en ny hjemmesideordning. 

 

• På opdrag fra seneste års børnedage blev oprettelsen af et forskningsudvalg drøftet. Vi er ikke 

kommet længere end at konstatere, at det er vanskelig opgave. Arbejdet fortsætter. 

 

• Arbejdet med Drukfri Ungdom en genoptaget. Der er planlagt et møde for det videre (sam-) 

arbejde med involverede parter, hvor bestyrelsen deltager. 

 

• Der er blevet stillet borgerforslag om forlænget barsel ved THO. Vi har baggrund af, at dette 

tidligere er forsøgt løftet i Sundhedsudvalget støttet op omkring et borgerforslag.  

 

• Lægeforeningen har initieret en følgegruppe til sit prioriteringsråd. Dette består af LVS medlemmer 

og vi er repræsenteret ved to bestyrelsesmedlemmer. 

 

• DPS’ vision og strategi har gennemgået en formel revision med rettelse af enkelte fakta. 

 

• Vælg klogt-initiativet fra LVS er drøftet, der er taget kontakt til LVS og muligheden for at blive 

inspireret af de norske pædiatriske ”kloke valg” drøftet. 

 

• Der er oprettet et ad hoc udvalg for sjældne sygdomme på initiativ fra CSS øst, RH. 

 

• På initiativ fra akut og intensivudvalget er der foretaget dataindsamling fra landets 

BørneUngeModtagelser. Det er opfattelsen at presset på modtagelserne vokser stødt generelt. Der 

PÅ-går drøftelser med de praktiserende læger og dataanalyse. 

 

• Der er på initiativ fra ungdomsmedicinsk udvalg indsendt forslag til kodning for 

ungdomsmedicinske ydelser i forbindelse med transition og transfer. 

 



• Nordisk Pædiatrisk Forening er nedlagt med vores velsignelse. Der har ikke været aktivitet længe. 

 

• Vi har ikke været repræsenteret ved kongressen for den europæiske pædiatriske sammenslutning 

de seneste år og overveje at sende en deltager næste gang.  

 

• Vi har modtaget en forespørgsel fra sygeplejerskernes sammenslutning, SOUB, der ønsker 

specialuddannelse for sygeplejersker i pædiatri. Vi støtter op omkring specialuddannelsen for 

sygeplejerskerne. Det vil være utroligt væsentligt for specialet i forhold til rekruttering og 

fastholdelse og højne kvaliteten i behandlingen. 

 

• Presse og omtale: Der har været mange forespørgsler. Blandt andet har DPS fra bestyrelse eller 

udvalg udtalt sig om føtalt alkohol syndrom og familieambulatorier, Fødested Fyn, 

tungebåndsklipning, smertestillende før aflevering i institution, skoldkopper, tegn på overgreb mod  

(spæd-)børn, danske børn og deres mødre i Syrien, GLP-1 analoger til overvægtsbehandling.  

 
 
Høringer og udpegninger  
 
DPS har som specialebærende selskab modtaget en del forespørgsler fra Sundhedsstyrelsen, 
Lægevidenskabelige Selskaber og regionerne i form af høringsbreve og anmodninger om 
repræsentanter fra pædiatrien, hvilke er besvaret med kompetent hjælp fra de relevante fagudvalg.  
Bestyrelsen har haft et godt og konstruktivt samarbejde med fagudvalgene og takker for udvalgenes 
store arbejdsindsats.      
 
 
Tak! 
 
Der skal lyde en stor tak til alle der har deltaget i og støtter op omkring arbejdet i Dansk Pædiatrisk 
Selskab! Vi skal i bestyrelsen sige farvel til Christina Bjørn, Signe Bødker Thim, Peter Toftedal og 
Anne Louise Bischoff. De skal have en kæmpestor tak for den store indsats gennem mange år, til 
gavn for vores patienter og til glæde for selskabet! 
 
Med ønske om et godt pædiatrisk år og en god sommer! 
Bestyrelsen i Dansk Pædiatrisk Selskab 
 
 
 
   
 
 


